
 
 

 
 

Izjava predsednice Roberte Metsola na zasedanju Evropskega sveta 
Četrtek, 20. marca 2025 

 
Hvala lepa, Antonio. 
Dobro jutro vsem. 
 
Naj začnem s tem, da je najnovejše dogajanje na Cipru spodbudno. Upanje še ni usahnilo. 
Zagotavljam vam, da Evropski parlament neomajno podpira reševanje spora pod vodstvom 
OZN in smo Cipru pripravljeni pomagati na vse načine, če bo to potrebno.  
 
Zato, ker je Evropska unija predvsem mirovni projekt. Zato so naša prizadevanja za 
spodbujanje in zaščito miru vedno na vrhu našega dnevnega reda. V Evropi se zavedamo, da 
vojna zahteva ogromne stroške in da so prejšnje generacije plačale grozljivo ceno za mir, ki pa 
jim ni prinesel svobode in pravic.  
 
Ta izkušnja usmerja naše razmišljanje in ukrepanje v zvezi z Ukrajino. Vse bližje smo 
napredku, ko iščemo pot naprej, vendar to, kar je veljalo pred tremi leti, drži še danes: mir mora 
biti resničen, sicer gre samo za iluzijo miru. Zato bomo še naprej iskali pravo formulo za 
resničen mir, ki ne bo trajal le trenutek, ki bo uravnotežil odgovornosti, ki bo zagotovil 
svoboščine in dostojanstvo, ki bo prinesel svobodo za Ukrajino in varnost za Evropo in ki bo 
odvračal tiste, ki mislijo, da lahko s silo zavzamejo suverene in neodvisne narode.  
 
Zato moramo ukrepati – ne iz dobrodelnosti, ampak ker smo dolžni ohraniti Evropo varno. 
Ukrajina se brez podpore ne bo mogla braniti. In zaradi Ukrajine, ki ji bo iz Kijeva vladala 
Rusija, bo v Evropi in svetu manj varnosti in manj blaginje.  
 
V informacijski vojni, ki se bije prek naših naprav, moramo jasno povedati, zakaj počnemo 
določene stvari in zakaj je to pomembno.  
 
Evropska unija je desetletja cvetela z mehko močjo. V svetu, v katerem se vzpenjajo 
posamezne sile, si ne moremo privoščiti, da bi bili stisnjeni v kot zaradi premajhnih političnih 
ambicij. Preprosto povedano: Evropa mora postati sila, ki je ne bo mogoče prezreti. To pomeni, 
da smo pripravljeni. Pomeni, da moramo preiti od besed k dejanjem. Pomeni, da se moramo 
resno posvetiti lastni varnosti, pripravljenosti in konkurenčnosti.  
 
Načrte že imamo. Draghi, Letta in Niinistö so nam to v svojih poročilih lepo pojasnili. Imamo 
program ReArmEU, omnibus za poenostavitev in belo knjigo o prihodnosti evropske obrambe.  
 
O tem je bil govor tudi na konferenci o prihodnosti Evrope pred tremi leti.   
 
Da smo se v dveh mesecih in pol v tej sestavi srečali že trikrat, je zelo povedno. Priča o tem, 
da se je Evropa prebudila in da prevzema odgovornost za lastno varnost. V razmišljanju pa se 
ne smemo omejevati in ukrepati moramo hitreje.   Izključiti ne smemo nobene možnosti. 
 
Evropski parlament je izpolnil svojo dolžnost. Pri skupnih javnih naročilih za obrambo smo 
dosegli rezultat. Prejšnji teden smo odobrili nujni postopek za program za evropsko obrambno 
industrijo, ki bo omogočil hiter zaključek pogajanj. To nam je uspelo le v dveh tednih.  
 



 
 

 
 

Ker razumemo, da je varnost temelj vsega ostalega. In tu ne gre le za obrambo, temveč za naše 
gospodarstvo, energijo, kmetijstvo. Gre tudi za zaščito naših meja in ljudi ter skrb za to, da 
bodo naši sistemi pravični, učinkoviti in da ne bodo dopuščali zlorab.  
 
Novi predlog o vračanju je zadnji, ključni del sestavljanke. Evropski parlament je pripravljen. 
Zavedamo se, da potrebujemo rešitve – odpraviti je treba vrzeli in ustaviti izkoriščanje. To je 
zelo težka naloga.  
 
Povedati želim, da se brez občutka varnosti nihče ne more počutiti sproščeno, nobeno 
gospodarstvo ne more uspevati, nobeno podjetje ne more rasti in vpliv Evrope v svetu se bo 
zmanjšal. Ob tem se zavedamo, da brez močnega in konkurenčnega gospodarstva ne bomo 
imeli sredstev, ki jih potrebujemo za naložbe v varnost. Ne bomo imeli gospodarske moči, da 
bi branili svoje interese. Varnost in gospodarstvo sta tesno povezana.  
 
Vemo, kaj je potrebno, če želimo gospodarstvo okrepiti. Priča smo tehnološki revoluciji, ki 
ima tako velik preobrazbeni potencial kot industrijska revolucija – morda celo še večjega. In 
imamo trdno izhodišče, da lahko ta potencial izkoristimo: imamo kapital in talente. Skrbi pa 
me, zakaj se ta sredstva ne vlagajo v Evropi.  
 
Odgovor imamo pred očmi. Dokončno moramo vzpostaviti unijo prihrankov in naložb. 
Predlog, ki ga je Komisija predstavila včeraj, je dober. Je pa vseeno samo korak. Mi 
potrebujemo velikanski preskok. Zavedam se, da je zadeva politično občutljiva, vendar ne 
moremo čakati nadaljnjih deset let, da bodo naši sistemi začeli delovati. Parlament bo še naprej 
igral svojo vlogo. Izpostaviti želim naše tekoče delo v zvezi z usklajevanjem insolvenčnega 
prava.  Poročevalec Parlamenta zaključuje svoje poročilo v Odboru za pravne zadeve. 
Računamo, da bi se lahko s Svetom začeli pogajati še pred poletjem. Oba sozakonodajalca 
morata ta zagon izkoristiti. 
 
V povezavi s tem moramo nujno poenostaviti postopke. Prepričana sem, da če stvari lahko 
olajšamo in poenostavimo, to moramo storiti. Če je treba stvari popraviti in se prilagoditi novim 
razmeram, bi to morali storiti. Pri tem se je treba upreti skušnjavi, da bi z rešitvijo težav na 
enem področju ustvarili dodatno birokracijo na drugem.  
 
Ukrepi v omnibusu za poenostavitev ne smejo biti polovičarski. Kar zadeva predlog o začasni 
odložitvi direktive o poročanju podjetij o trajnostnosti in direktive o skrbnem pregledu v zvezi 
s trajnostnostjo, naj bi Parlament sprejel nujni postopek za njegovo sprejetje v dveh tednih. V 
zvezi s spremembami teh direktiv bosta poročevalca imenovana kmalu, delo pa se bo začelo 
aprila. Naslednji mesec naj bi se začelo tudi delo v zvezi s spremembami mehanizma za 
ogljično prilagoditev na mejah in programom InvestEU. Parlament razume, da se moramo na 
pričakovanja ljudi odzvati odločno. Ta odziv je urgenten. Potrebna je jasnost – ne le glede naših 
ciljev, temveč tudi glede tega, kako jih bomo dosegli, ali bomo zmogli delovati enotno.  
 
Enako velja za javno porabo. Bližnja pogajanja o dolgoročnem proračunu Evropske unije bodo 
odlična priložnost, da svojo denarnico napolnimo svojim strateškim prednostnim nalogam 
primerno. Status quo tu ni mogoč.  
 
S podporo Parlamenta moramo sprejeti smiselne reforme, da bo naš proračun enostavnejši, 
prožnejši in bolj usmerjen v rezultate. Delo smo že začeli, samoiniciativno poročilo pa naj bi 
bilo predstavljeno maja. Svojo vlogo jemljemo resno in vsakič znova dokažemo, da smo 



 
 

 
 

odgovorni akterji. Da bi bilo to mogoče, pa morajo biti naši poslanci v celoti vključeni v vse 
faze procesa.  
 
V zvezi z večletnim finančnim okvirom želim omeniti še nekaj: ne gre nujno za količino 
denarja, ampak za to, kako ga dejansko porabimo. Močno gospodarstvo se začne s pametno 
porabo. V naslednji večletni finančni okvir moramo vključiti, kar je ljudem najpomembnejše.  
 
Najboljši časi so pred nami. Vendar bodo odvisni od nas – od naše politične volje, našega 
poguma za ukrepanje, naše zmožnosti, da ostanemo enotni, in od naše sposobnosti, da 
ohranimo strateško osredotočenost. Pot, ki nas čaka, je strma. Toda Evropa je pripravljena. 
 


